
Леонід КУЧМА:
«НА ПЕРШОМУ МІСЦІ -  
ІНТЕРЕСИ ЛЮДИНИ, 
ї ї  СОЦІАЛЬНИЙ за х и с т»

20 ЛЮТОГО 2001 РОКУ ВІДБУВСЯ РОБОЧИЙ ВІЗИТ 
ПРЕЗИДЕНТА УКРАЇНИ НА ЧОРНОБИЛЬСЬКУ АЕС ТА В МІСТО СЛАВУТИЧ

У вівторок Чорнобильську атомну елект
ростанцію та місто енергетиків відвідав Пре
зидент нашої держави Леонід Кучма. Він зна
йомився з ходом будівництва промислових 
об'єктів за міжнародними проектами на пром- 
майданчику ЧАЕС, які необхідні для безпечно
го виведення з експлуатації зупинених енер
гоблоків, виконанням плану заходів з перетво
рення об'єкта «Укриття» в екологічно безпеч
ну систему (план SIP), що фінансується Украї
ною разом з 25 країнами-донорами та Євро- 
союзом.

В актовому залі в присутності працівників 
засобів масової інформації Президент провів 
робочу зустріч, в якій взяли участь віце- 
прем'єр-міністр України Олег Дубина, керівни
ки ряду міністерств і відомств, представники 
влади Київської області і міста Славутича, ад
міністрація і профспілковий актив Чорнобиль
ської АЕС. На зустрічі обговорювався стан ви
конання Заходів у зв'язку із закриттям ЧАЕС, 
затверджених Президентом України в жовтні 
минулого року. При цьому увага присутніх бу-



вання. Не сповна забезпечу
ється фінансування комплек
сної програми, зовсім не пе
редбачено коштів для програ
ми соціального захисту пра
цівників ЧАЕС. Аби ліквідува
ти заборгованість Національ
ної енергогенеруючої компа
нії перед станцією за вироб
лену електроенергію, щоміся
ця треба виділяти по 22,4 млн. 
гривень, та насправді надхо
дить значно менше. Не виді
лено коштів на припинення 
експлуатації блоків, соціальні 
виплати у розмірі 30,3 млн. 
гривень, утримання інфраст
руктури міста тощо.

І ще один промовистий 
факт. Верховною Радою досі 
не прийнято пропозиції сто
совно компенсаційних вип
лат до пенсій для працюючих 
пенсіонерів ЧАЕС, які вивіль
няться. Хоча попередня до
мовленість з парламентарія
ми була.

Підбиваючи статистичний 
підсумок, В. Толстоногое ска
зав, що з визначених Прези
дентом заходів, повністю ви
конано 23, а ще 26 — у стадії 
виконання.

НА БОГА 
СПОДІВАЙСЯ,
А РОБОТИ 
НЕ ЦУРАЙСЯ!

Аналіз директора допов
нив Славутицький міський го
лова Володимир Удовиченко. 
Він говорив про непереливки 
в нинішньому існуванні інф
раструктури міста і передачі її 
у комунальну власність. До зу
пинки третього блока роби
лось чимало, а після закриття 
все завмерло, наче проблеми 
зникли.

Жалюгідний вигляд має 
медичне обслуговування. 
Станція не в змозі розрахува
тися з медико-санітарною 
частиною. Рівень медицини у 
місті падає до нуля. Достат
ньо сказати, що на харчуван
ня хворого атомника лікарня 
спроможна витрати за добу 
аж... 71 копійку.

Не розроблений механізм 
виплат людям, які будуть звіль
нені у зв'язку з достроковим 
виведенням ЧАЕС із експлуа
тації. Не відпрацьовано систе
му управління людськими ре
сурсами. Сьогодні має бути 
розроблена програма соці
ального закріплення кадрів. Не 
можна допустити, щоб фахівці 
не були затребувані в галузі.

Треба по-іншому вести ді
алог з країнами «великої сім
ки». Слід не вмовляти, а вима
гати компенсації від них за 
поступки України.

На робочій зустрічі також 
виступили міністр палива та 
енергетики Сергій Єрмилов, 
міністр праці та соціальної по
літики Іван Сахань, міністр фі
нансів Ігор Мітюков, секретар 
Ради національної безпеки і 
оборони Євген Марчук, ака

демік НАН України Валерій Ку
хар, голова ЦК Атомпрофспіл- 
ки Олександр Юркін, праців
ники Чорнобильської АЕС: 
заступник генерального ди
ректора Володимир Комар, 
головний спеціаліст об'єкта 
«Укриття» Володимир Щерби
на, голова об'єднаного проф
кому Олексій Лич.

Коментуючи один з висту
пів, в якому йшлося про добу
дову енергоблоків Хмель
ницької і Рівненської АЕС, 
Президент зауважив, що на 
допомогу Заходу особливо 
покладатися не варто. Украї
на повинна орієнтуватися на 
власні сили. Уже добре відо
мо, як «безголосо» прореагу
вав той же Захід на добровіль
ну відмову нашої країни від 
ядерної зброї. (Виняток ста
новлять хіба що Сполучені 
Штати). Тож лише на свої си
ли треба розраховувати й у 
вирішення всіх проблем, 
пов'язаних з закриттям ЧАЕС.

ДО ЗУСТРІЧІ 
26 КВІТНЯ

Підбиваючи підсумок роз
мови, Леонід Кучма, зокрема, 
сказав:

— Хочу подякувати за 
участь в обговоренні цієї дуже 
складної для України пробле
ми. Вона має загально — на
ціональний характер. І те, що 
її готував секретаріат Ради на
ціональної безпеки і оборони, 
підкреслює: це — питання 
безпеки.

Зблизька проблеми ЧАЕС 
бачаться зовсім по-іншому, 
ніж з Києва, вів далі Прези
дент. І ставитися до них так, як 
ставилися до останнього часу, 
аморально.

— Я згоден із зауваження
ми, які пролунали сьогодні, у 
тому числі, з критичними зау
важеннями. Міжвідомча комі
сія, яку очолює Прем'єр-мі
ністр, має не тільки працюва
ти, а й відповідати в цілому за 
цю проблему.

Леонід Кучма підтримав 
пропозицію створити робочу 
групу на чолі з віце-прем'єр- 
міністром Олегом Дубиною, 
яка буде займатися конкрет-  
ними питаннями на рівні вико
навчої влади, співпрацювати
ме з парламентом, терміново 
вирішуватиме технічні проб
леми і проблеми соціального 
захисту працівників ЧАЕС та 
жителів Славутича. Прези
дент звернувся з пропозицією 
до керівництва станції і міста 
працювати більш злагоджено 
і пообіцяв для успіху справи 
підставляти своє плече. Він 
збирається до 26 квітня знову 
приїхати на Чорнобильську 
АЕС, щоб проаналізувати стан 
справ.

— Хоч і мало часу лишило
ся, та зробити можна багато...

Віктор КАПУСТА.
Фото Костянтина 

ДІОРДІЄВА.

Президент України особисто 
поцікавився думкою гене
рального директора Чорно
бильської АЕС про те, як вико
нуються намічені заходи і 
прийняті програми. Короткої 
розмови було досить, аби 
вдарити на сполох... Зустріч у 
Чорнобилі призначили на нас
тупний день. А доповідь по го
ловному питанню Президент 
запропонував зробити Віта
лію Толстоногову.

Аналізуючи хід виконання 
президентських заходів, до
повідач відзначив, що було 
розроблено програму припи
нення експлуатації третього 
енергоблока, комплексну 
програму зняття з експлуата
ції усіх блоків, програму соці

Кабінету Міністрів щодо соці
альних гарантій та реалізації 
програми соціального захисту 
працівників Чорнобильської 
АЕС і жителів міста Славутича 
в зв'язку з закриттям станції. 
На порядку денному також бу
ли проблеми, пов'язані з реор
ганізацією ЧАЕС (з урахуван
ням об'єкта «Укриття» і реалі
зації міжнародних проектів), 
та вплив цих факторів на со
ціально-економічний розви
ток міста.

До обговорення актуаль
них питань сесії, яке відбуло
ся в полемічному ключі і за 
певного емоційного забарв
лення, крім депутатів і керів
ництва станції, були запроше
ні відповідальні працівники 
Адміністрації Президента, ок
ремих міністерств і відомств. 
Учасники сесії одностайно 
підкреслювали, що низка важ
ливих документів не викону
ється в повному обсязі, і це 
може призвести до зриву со
ціальних гарантій, даних дер
жавою працівникам станції і 
славутчанам.

Розмова на міській сесії, 
напевне, мала столичний ре
зонанс. А вже 19 лютого, в 
день засідання Ради націо
нальної безпеки і оборони,

ального захисту працівників 
Чорнобильської АЕС і жителів 
міста Славутича. Просуваю
чись у напрямі створення но
вих робочих місць для пра
цевлаштування вивільненого 
персоналу станції, адмініст
рація ЧАЕС за участю профко
му розробила концепцію спе
ціалізованого підприємства 
для зняття енергоблоків з ек
сплуатації і перетворення 
об'єкта «Укриття» в екологіч
но безпечну систему, на яко
му передбачається влаштува
ти 4198 чоловік. Тисяча — пів
тори тисячі чоловік будуть 
потрібні для виконання робіт 
на «Укритті», близько тисячі — 
на новому підприємстві 
«Атомремонтсервіс» у складі 
НАЕК «Енергоатом». Понад 
400 працівників знадобляться 
для котельні, сховища відпра
цьованого ядерного палива та 
інших підприємств, необхід
них для виведення з експлуа
тації ЧАЕС.

На спорудження житла 
для мешканців селища Лісно
го державою передбачається 
виділити 25,5 млн. гривень.

Проте чимало з намічено
го ще не виконано. Як висло
вився доповідач, найбільш 
болючим питанням є фінансу
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вона й зостанеться великою 
проблемою, особливо для тих 
людей, які працюють на стан
ції. Світ вважає: з закриттям 
станції знімаються всі проб
леми. А для України вони мо
жуть лишитися назавжди. То
му саме під цим кутом треба 
сьогодні поглянути на реалії. 
Що зроблено з того, що було

16 лютого сесія Славу- 
тицької міськради розглянула 
комплекс питань, безпосеред
ньо пов'язаних з майбутнім 
станції і міста. Зокрема, було 
обговорено хід виконання ор
ганізаційних заходів, затверд
жених Президентом України, 
окремих доручень Президен
та, постанов і розпоряджень

РІШЕННЯ
ПРО ДОЛЮ СТАНЦІЇ
ПРИЙНЯТО
ПРАВИЛЬНО

Відкриваючи робочу зуст
річ, Л. Кучма зробив невеликий 
історичний екскурс і відзначив, 
що 15 грудня 2000 року відбу
лася важлива подія: Україна 
виконала зобов'язання, узяті 
щодо виведення з експлуата
ції енергоблоків Чорнобильсь
кої АЕС перед країнами «вели
кої сімки» та Євросоюзом.

— Я хочу повторити, — 
підкреслив він, — що ми пра
вильно зробили, закривши цю 
станцію.

Питання назрівало давно. 
Це підтвердила, зокрема, і 
розмова Президента з гене
ральним директором ЧАЕС Ві
талієм Толстоноговим. Йому 
ще в молоді роки довелося

доручено президентськими 
заходами, відповідними ука
зами, рішеннями, урядовими 
постановами? Треба, щоб 
розмова дала конкретний ре
зультат.

Використовуючи факт 
присутності працівників теле
бачення, радіо, преси, Прези
дент на початку зустрічі звер
нувся до ділових кіл, підпри
ємців України: якщо вони від
чувають себе українцями, хай 
звернуть увагу на можливості

навчатися в академіка Єме- 
льянова, який стверджував, 
що реактори РБМК потенцій
но небезпечні і не мають пра
ва на існування. Це було 
чверть століття тому.

І хоча з погляду безпеки ці 
реактори не витримували 
критики, за традицією тих ча
сів, доводилось виконувати 
вимоги партії. А головні вип
робування з цього приводу, 
зазначив Президент, випали 
Україні.

— Для реалізації програ
ми закриття було створено 
багато комісій, підготовлено 
відповідні укази Президента і 
постанови уряду, — сказав 
Л. Кучма. — Втому числі ство
рено міжвідомчу комісію, яка 
повинна працювати постійно.
І головне її завдання — не ли
ше закрити Чорнобильську 
станцію, а колись остаточно 
поставити крапку на цій проб
лемі, вирішити питання тех
нічні і технологічні (маю на 
увазі преш за все об'єкт «Ук
риття»), і питання соціально
го захисту.

Часу від моменту зупинки 
останнього діючого блока ми
нуло небагато. Але якщо до 
ситуації ставитися так, як до
сі, наголосив Президент, то

спеціальної економічної зони 
«Славутич». Коли спільними 
зусиллями вдасться розвину
ти невеличкий регіон, з'явить
ся впевненість у тому, що на
ша країна спроможна вирішу
вати великі завдання. Причо
му, в цьому контексті Прези
дент на перше місце ставить 
інтереси людини, ЇЇ соціаль
ний захист. Леонід Кучма на
гадав, що під час минулої зус
трічі з колективом ЧАЕС дав 
слово: держава не залишить 
працівників станції і жителів 
Славутича сам на сам із свої
ми проблемами.

ШЛЯХОМ
швидкого
РЕАГУВАННЯ

Відверто кажучи, візит 
Президента до Чорнобиля був 
для багатьох суцільною неспо
діванкою. Щоправда, 14 груд
ня минулого року, перед оста
точною зупинкою третього ре
актора, він пообіцяв працівни
кам станції, що завітає до них 
напередодні 15-х роковин ава
рії. Але до 26 квітня було ще ой 
як далеко. У Президента бага
то справ. І раптом...

Це «раптом» — не рапто
ве. Простежимо за перебігом 
подій.

ла зосереджена на органі
заційно-технічних, фінан
сових питаннях і пробле
мах виконання програми 
соціального захисту пра
цівників станції та жителів 
Славутича у зв'язку з дос
троковим виведенням 
енергоблоків Чорнобиль
ської АЕС з експлуатації.

Після Чорнобильської 
АЕС Л. Кучма та особи, які 
його супроводжували, від
відали місто Славутич і 
вахтове селище Лісне. У 

селищі відбулася зустріч ке
рівника держави з його жите
лями, він відвідав одну з 
осель. Леонід Кучма запевнив 
мешканців Лісного, що вони 
найближчим часом згідно з 
чергою одержать постійне 
житло в Славутичі. Це перед
бачено програмою соціально
го захисту.


